
 
 

Consell Escolar Municipal 
Cornellà de Llobregat 

Data: 4/10/2016                                                                                                              Nº: 8 

Assistents: Montserrat Pérez Lancho, Enric Térmens López, Sònia Broto Pérez, Mª Carmen 
Brito, José Luis Pérez, José Luis del Alcázar, Rosa Mª Martínez, Imma Rodríguez-Xuárez, Jordi 
Izquierdo, Salvador Valls, Mariona Castells, Albert Mis, Ángel Ametller, Alícia Jiménez, Isabel 
Robles, Urbano Martínez, Mª Carmen López Álvarez, Vidal Aragonés, Raquel Albiol, Núria 
Luceno, María Turruchel Alcantud  
 
S’excusen: Luis López, Mª Dolores Crisóstomo, Carme Laez, Mercè Roca, Anna Martínez, 
Leandre Mondrià, Teresa Cosialls, Oriol Pallarès, Mª Gracia García, Ferran López, Mercè 
Roca 
 

Ordre del dia: 

 

 Aprovació, si escau, de l’acta anterior. 

 Valoració de l’inici del curs escolar 2016/2017. 

 Assumptes sobrevinguts. 

 Precs i preguntes. 
 

 

 S’inicia la sessió a les 17.49 

Pren la paraula la Regidora d’Educació, sra. Montserrat Pérez, per iniciar la reunió plenària 
ordinària del CEM i donar la benvinguda al seu si al sr. José Luis del Alcázar, com a 
representant del sindicat CGT, així com a la sra. Mariona Castells, nova directora des del 
passat mes de juny de l’Escola Municipal d’Educació Especial Virolai. 
 

 PUNT 1 DE L’ORDRE DEL DIA: Aprovació, si escau, de l’acta anterior. 
 

Se sol·licita al Plenari del CEM l’aprovació de l’acta anterior, corresponent a la sessió 
ordinària del passat 30 de maig de 2016. 

  

 PUNT 2 DE L’ORDRE DEL DIA: Valoració de l’inici del curs escolar 2016/2017. 

La Regidora d’Educació, sra. Montserrat Pérez,  informa que a la present sessió del plenari 

del CEM ha esta convocada la nova direcció dels Serveis Territorials del Departament 

d’Ensenyament al Baix Llobregat i que aquesta ha delegat en els inspectors. Tot i així, la 

inspecció no té previst assistir a la reunió, tot i que eren ells els que havien de facilitar al 

CEM les dades d’inici de curs. Per tant, el sr. Enric Térmens, Director del Departament 

d’Educació de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat, informa de les dades més 



 
 

significatives en aquets sentit.  

La novetat més rellevant d’aquest començament de curs és que s’ha ofertat un grup menys 

de P3 a l’Escola L’Areny, i s’han obert dos grups de 2n d’ESO al INS Cornellà (es tracta de la 

continuïtat dels dos grups de primer que va començar l’any passat).  

L’oferta que tenim en aquests moments és la mateixa oferta definitiva que teníem a finals 

del curs passat i del període de matrícula.  L’escola on existeixen vacants actualment és 

l’Abat Oliba, però es recorda que a la darrera Comissió de Garanties d’Escolarització hi havia 

vacants a les escoles Alexandre Galí, Anselm Clavé, Dolors Almeda, Pins, Ignasi Iglesias, 

Martinet, Mediterrània i Suris (veure annex 2). 

A l’Educació Secundària Obligatòria, hi ha 29 vacants, però existeixen centres on hi ha 

sobreràtio a 1r i 3r. S’ha d’acabar d’analitzar com es desenvoluparà aquest curs la matrícula 

viva als centres del municipi (veure annex 3). 

Pel que fa a les obres als centres educatius de la ciutat, ja es va informar al darrer CEM. 

Destaquen, especialment: 

 La instal·lació d’un nou ascensor i el parquet a l’EMEE Virolai. 

 L’escala d’emergència a l’Escola Els Pins. Es tracta d’una obra que ha de dur a terme 

el Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya. 

 S’ha  pintat l’Escola Torre de la Miranda. 

 S’han dut a terme els arrenjaments necessaris a l’INS de Cornellà per absorbir els 

grups naturals de l’ESO que promocionen. 

 S’ha fet el projecte per a la construcció del gimnàs de l’Escola L’Areny. 

 S’ha fet el projecte de la cuina de l’Escola Abat Oliba. 

 A l’Escola Mediterrània s’ha intervingut en un talús  problemàtic, especialment en 

èpoques de pluja. 

 A l’edifici que comparteixen l’Escola Sant Ildefons i l’INS de Cornellà falta instal·lar  

l’ascensor (hi ha la caixa d’obra, però encara falta l’equipament en sí mateix). En 

aquest mateix centre, està previst fer un accés alternatiu per a l’institut, paral·lel a 

l’escola (està en procés de licitació). Es tracta d’una obra que ha de dur a terme el 

Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya.  



 
 

 

La Regidora d’Educació, sra. Montserrat Pérez,  informa que per a aquest curs, es manté la 

contractació com a Pla d’Ocupació local del professorat del Programa d’Estudi Assistit per 

part de l’Ajuntament, així com també l’atorgament de les subvencions per a projectes 

educatius dels centres i també per a les seves AMPA, i el catàleg de Propostes Educatives. 

Pel que fa a les vacants de l’escola concertada, s’informa també que en aquests moments hi 

ha 5 a l’Escola Betània (P3), i 1 a l’Escola Sagrada Família. 

El representant de CGT, sr. José Luis Alcázar, davant la constatació de que el nº de vacants  a 

la població és molt ajustat, fa esment a la diferenciació que existeix entre l’escola públic i 

concertada de la ciutat. A partir d’una situació de preinscripció on les famílies opten pel 

model d’escola que més els convé, l’Administració competent, per la seva banda, tanca 

aules de P3 a l’escola pública, i en canvi no es tanca el grup de l’Escola Betania amb només 

13 places a la preinscripció. En aquets sentit, informa que l’Escola L’Areny, centre afecta per 

aquest tancament de grup, no ha tingut opció per completar la segona unitat. Això fa que, 

ara per ara, totes les unitats que s’han tancat hagin estat a l’escola pública.  

Sembla, doncs, que no s’estigui jugant amb les mateixes cartes i això afecta directament a la 

lliure elecció de centre per part de les famílies. La configuració del mapa escolar de la ciutat 

ha fet que tinguem cursos de primer  amb sobreràtio i que en els darrers anys s’hagi tancat 

un grup a l’Escola Abat Oliba, i un altre grup aquest curs a l’Escola L’Areny.  

S’ha de recordar que més del 90% de les unitats de P3 tancades als darrers anys són 

públiques, i que tot fa pensar que el manteniment del concert a determinats centres estigui 

vinculat a altres temes que semblen més importants. 

A l’Educació Secundària es viu un situació similar: si comptabilitzéssim la sobreràtio de tots 

els centres es podria obrir una unitat més. Sembla, doncs, necessari, dur a terme una millor 

distribució dels recursos, ampliant la dotació de plantilla i, fins i tot, considerar la possibilitat 

d’incorporar més docents als centres (de 2 a 3 professionals). 

El director de l’INS Joan Miró, sr. José Luis Pérez, insisteix en aquesta mateixa línia que la 

planificació està mal feta a la ciutat perque hi ha places vacants als barris del nord de la 

ciutat, i sobreratio als del sud. Per tant, el que està fent la Generalitat és donar solucions 

temporals a les famílies any rere any, sense gaire criteri.  

Pel que fa al professorat, informa també que a dia d’avui no s’ha dut a terme el 

nomenament i que per tant, no tots el centres tenen la dotació final pel que fa als RRHH. 

No obstant això,  també pensa que no creu que sigui culpa de Serveis Territorials. Es tracta 



 
 

d’un sistema caòtic, en el qual l’obertura i tancament de la borsa d’interins és un misteri. Hi 

ha matèries sense professors, especialitats de FP que tenen veritables dificultats per trobar  

professionals competents, etc. Per tant,  estem parlant d’una qüestió d’organització del 

propi Departament d’ensenyament, i és una situació greu.  Hi ha situacions que no costarien 

gens arreglar-les i que reflecteix un país mal organitzat (tan el petit com el gran). 

La representant del professorat, sra. Mª Carmen Brito, aprofundeix en aquesta idea que 

assenyala el sr. José Luis Pérez, indicant que, tot i que a la FP s’ha notat molt el canvi a la 

direcció dels Serveis Territorials,  el cert és que tot i que s’havien contemplat les plantilles 

necessàries, a l’hora de la veritat la realitat ha estat que aquesta no ha arribat als centres 

perque no hi ha gent capacitada i amb els requisits necessaris per a desenvolupar aquest 

tipus d’ensenyament. Això ha fet que hi hagi, ara per ara, alumnes sense classe. Per altra 

banda, considera que seria bo que des dels centres es pensés no tant en la configuració de 

grups de cada centre, sino més en la necessitats de professorat existent. S’ha de recordar 

que seguint les indicacions de la UE, necessitaríem al voltant de 60.000 professors, però ara 

mateix tenim escassament 20.000. Sembla, doncs,que alguna cosa no estigui funcionant 

gaire bé.  

El representant del professorat, sr. Albert Mis, informa que a l’INS Miquel Martí i Pol, a 

l’hora de tancar la plantilla, s’ha fet en base a les preinscripcions existents, però no s’ha 

considerat que al setembre hi ha hagut mes matrícula. En aquest sentit també informa que 

hi ha grups en el quals el número d’alumnes preinscrits no arriba cobrir la seva capacitat, 

però que amb les dades de matriculació a la mà, superen amb escreix la ràtio. Per tant, no 

hi ha professorat per treballar amb aquests grups. 

Per això creu que la planificació feta s’hauria de repetir al setembre. Recorda que el 

Departament d’Ensenyament va dir que oferiria als centres un professor de més per a la FP, 

però no se sap en base a quin criteri. D’aquesta forma ens trobem ara mateix que hi ha 

cicles que no poden desdoblar grups perque no hi ha professors.  

La representant del professorat, sra. Mª Carmen Brito, informa que els desdoblaments 

venen marcats per decret (Nº alumnes/Nº hores). 

El representant del professorat, sr. Albert Mis, apunta que a partir de 20 alumnes es pot 

desdoblar un grup, però amb 19, només tens dret a un grup. 

El sr. Enric Térmens, Director del Departament d’Educació, informa de la situació pel que fa 

als grups de P3 i les vacants. Inicialment segons els càlculs del Departament, sobraven a la 

ciutat quatre grups de P3. Ara veiem que realment només és un grup l’afectat. Partint de la 

ràtio normativa (25 alumnes/aula),  la planificació no sembla excessivament encertada.  



 
 

El representant del professorat, sr. Àngel Ametller informa que el professorat porta més de 

10 anys sense una taula de negociació per abordar el tema de les plantilles en els centres. 

Cada vegada s’està pressionant més a les plantilles i això ens situa amb moltes dificultats. 

Sense una negociació seria, no es pot analitzar la situació dels interins (el 25% del 

professorat que treballa, són interins).  

El representant de CGT, sr. José Luis Alcázar, respecte a la informació que ha facilitat el 

representant del professorat, sr. Albert Mis, indica que s’ha agreujat als cicles superiors ja 

que, a més a més, els joves que, fent Batxillerat, han aprovat a la convocatòria 

extraordinària del mes de setembre, no han pogut fer la preinscripció per fer un CFGS, 

informació que també confirma la representant del professorat, sra. Mª Carmen Brito. En el 

cas del INS Esteve Terradas i Illa, a més a més, es va fer arribar un manifest sobre aquest 

tema als Serveis Centrals d’Ensenyament. El sr. José Luis Alcázar, informa que s’han posat 

en contacte amb els centres del Baix Llobregat i, pel que sembla, amb aquesta mesura la 

família de cicles més afectada ha estat la d’administració i que s’hauria de considerar 

presentar una moció sol·licitant una revisió d’aquesta normativa (nova per a aquest curs).  

La sra. Isabel Robles, representant de las direccions i titulars del centres, pregunta quins són 

els criteris que s’han fet servir per al tancament de grups.  

El representant de CGT, sr. José Luis Alcázar, informa que és  partir de les dades de 

preinscripció que es considera el tancament de grups, però que en el cas de l’Escola 

Betània, no ha estat així. Sembla, doncs, que no s’estan utilitzant criteris i pautes comunes.  

La sra. Rosa Mª Martínez, representant de las direccions i titulars del centres, informa que 

la planificació no finalitza fins que no s’inicia el curs. A 30 de juny, moltes escoles encara no 

tenen aprovat el concert, i això també fa que a l’Escola Betània, per a aquesta data, el 

concert no estigués confirmat i això es visqués amb neguit, ja que només hi havia 18 

alumnes preinscrits. Ara mateix tenen 21 alumnes assignats, alguns d’ells derivats de la 

Comissió de Garanties d’Escolarització que treballa amb un criteri clar de transparència.  Per 

aquest motiu considera que cap escola està obtenint un benefici propi.  

La Regidora d’Educació, sra. Montserrat Pérez,  informa que durant aquest mes d’octubre, 

es desenvoluparà la primera reunió amb Serveis Territorials per tractar diferents temes. 

S’ha d’intentar ser molt concrets, perquè està clar que no es fa cas a allò que els arriba via 

moció. Des d’aquest CEM, nosaltres recollim tot el que s’ha dit a les diferents intervencions: 

des de la mancança de RRHH en ESO i en cicles, fins l’escrit que proposa el sr. José Luis 

Alcázar, per portar-lo tot a Serveis Territorials. Si la negociació no surt endavant, es recolliria 

tot plegat en una moció tot el que s’ha dit. Des de Serveis Territorials hi ha voluntat de 

diàleg: de fet, el primer municipi amb el que seuran a parlar és Cornellà. A partir de la 



 
 

primera trobada que es faci, es traslladarà tota aquesta informació i en la mesura que sigui 

necessari, es tornarà a convocar un CEM . 

El representant de CGT, sr. José Luis Alcázar, pregunta si es comparteix l’escrit (veure annex 

1) i si pot constar a l’acta com acord del Consell.  

La sra. Isabel Robles, representant de las direccions i titulars del centres, sol·licita 

l’aclariment si l’acord amb Serveis Territorials era tancar una línea a la pública i no donar el 

concert a la concertada.   

La Regidora d’Educació, sra. Montserrat Pérez,  informa que la configuració de l’actual mapa 

escolar va ser un compromís adquirit per part dels Serveis Territorials una vegada es va 

sol·licitar sortir amb tota l’oferta de grups als centres de la ciutat. Després de tot el que s’ha 

viscut, es van comprometre per escrit a que no es tancarien grups per sota de 22 alumnes. 

La sra. Isabel Robles, representant de las direccions i titulars del centres, assenyala que seria 

convenient analitzar la possibilitat de reduir ràtios a tota la ciutat. 

El representant del grup municipal CEC-CPC, el sr. Vidal Aragonés, fa esment a dues 

qüestions: 

a) Per una banda, expressa que s’està a favor d’un compliment estricte de la legalitat.  

b) Per una altra, assenyala que, si no existís resposta per part del Departament 

d’Ensenyament, es fa molt necessari que les direccions dels centres expressin el seu 

malestar, però com a CEM, convindria fer una declaració  per sol·licitar que es 

compleixi la legalitat. Si el Consell no diu res al respecte, no es mourà res, ens 

oferiran excuses constantment, i tindrem any rere any les mateixes dificultats.  

 

 PUNT 3 DE L’ORDRE DEL DIA: Assumptes sobrevinguts. 
 
No hi ha cap assumpte sobrevingut 

 PUNT 4 DE L’ORDRE DEL DIA: Precs i preguntes. 

No hi ha cap prec o pregunta  

 Conclou la sessió a les 18: 45 

ACORDS: 

 
1. Queda aprovada per unanimitat l’acta corresponent a la sessió plenària ordinària del 

Consell Escolar Municipal, del 30 de maig de 2016.  

2. S’acorda per unanimitat traslladar el contingut de les deliberacions d’aquest CEM  

als Serveis Territorials d’Ensenyament en les properes reunions de  coordinació i 



 
 

planificació. Si la negociació no prosperés de forma satisfactòria, es tornarà a 

convocar un CEM per analitzar la possibilitat de dur a terme noves actuacions. 
 

 
 
 
 
 

Montserrat Pérez Lancho 
Vicepresidenta del CEM 

 
 
 
 
 

Juan José González López 
Secretari del CEM 

 
 



ANNEX 1 
 
Escrit presentat per part del representant de CGT, sr. José Luis Alcázar 
 
“Proposta de moció del Consell Escolar de Cornellà  
Constatem que hi ha diferències significatives en el procés d'adscripció de l'alumnat 
pel que fa a les escoles publiques respecte de les concertades, totes elles fiançades 
amb fons públics. Les unitats que no reuneixen uns requisits mínims a criteri del 
Departament son tancades immediatament després de la preinscripció, mentre que la 
determinació de si seran concertades o no les unitats d'escoles privades no es fa fins 
un cop iniciat el curs següent. Aquesta diferència de tracte suposa un greuge 
comparatiu important per les famílies que han optat per una escola pública.  
 
Resolem:  
 
Adreçar-nos a la Conselleria d'ensenyament de la Generalitat de Catalunya, a la 
Comissió d'Ensenyament del Parlament de Catalunya, així com al Síndic de Greuges 
per tal que s'apliqui la normativa que resolgui aquesta discriminació i se s'escau es 
modifiqui urgentment la normativa que la fa possible”. 

 



 

Inspecció d’Educació                                           VACANTS   després de l’assignació del 29 DE SETEMBRE DE 2016 

 

 
P3 P4 P5 1r 2n 3r 4t 5è 6è 

Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC 
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ABAT OLIBA
V 23 2 1 23 2 0 46 4 7 23 2 0 46 4 3 46 4 0 46 4 5 46 4 5 46 4 9 

ALEX.   GALÍ 
V 

20 2 1 20 2 -1 20 2 2 23 2 0 23 2 -1 23 2 0 23 2 2 23 2 1 23 2 2 

ANS.    CLAVÉ 
V 

23 2 3 23 2 0 23 2 2 23 2 1 23 2 0 23 2 0 23 2 0 23 2 0 23 2 0 

ANT.    GAUDÍ
V
  23 2 0 23 2 0 23 2 0 46 4 -1 46 4 0 23 2 0 46 4 0 23 2 0 23 2 0 

DOL.   ALMEDA
V
  46 4 3 46 4 4 46 4 0 46 4 0 46 4 1 46 4 3 46 4 0 46 4 4 46 4 3 

ELS PINS
V 

46 4 4 46 4 0 46 4 0 46 4 0 46 4 0 46 4 -2 46 4 0 46 4 0 46 4 0 

IGN.   IGLESIAS
V 

46 4 2 46 4 0 46 4 1 46 4 0 46 4 -2 46 4 2 46 4 0 46 4 2 46 4 0 

L’ARENY
V 

23 2 0 46 4 1 46 4 1 46 4 0 46 4 1 46 4 0 46 4 2 46 4 0 46 4 1 

MONTSERRAT
V 

20 2 -1 20 2 0 20 2 0 23 2 0 23 2 -1 23 2 0 23 2 0 23 2 1 23 2 0 

MARTINET 
V 46 4 1 46 4 0 46 4 0 46 4 0 69 6 1 46 4 0 46 4 0 46 4 0 46 4 5 

 
MEDITERRÀNIA

V 

 
46 4 3 46 4 0 46 4 0 46 4 0 46 4 0 46 4 0 46 4 -1 46 4 0 46 4 0 

ANNEX 2



 

Inspecció d’Educació                                           VACANTS   després de l’assignació del 29 DE SETEMBRE DE 2016 

 
 
 

P3 P4 P5 1r 2n 3r 4t 5è 6è 
Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC Autoritz VAC 

O
R
D 

N
E
E 
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D 
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D 

N
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E 
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D 
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E 
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E
E 

 

J  VERDAGUER
V
  23 2 0 23 2 -1 23 2 0 23 2 -1 23 2 0 23 2 0 23 2 0 23 2 0 23 2 0 

SANT ILDEFONS 
V 

20 2 -2 20 2 -1 40 4 1 46 4 2 23 2 -2 46 4 0 46 4 8 46 4 6 46 4 3 

SANT MIQUEL
V 46 4 0 46 4 0 46 4 0 46 4 0 46 4 -1 46 4 0 46 4 0 46 4 1 46 4 0 

SURIS
V 

46 4 7 46 4 3 46 4 2 46 4 0 69 6 8 69 6 6 46 4 -1 46 4 -1 46 4 0 

TORRE d 
MIRANDA

V
  

40 4 0 40 4 -1 40 4 -1 46 4 -2 46 4 -1 46 4 1 46 4 11 46 4 3 46 4 -2 

 

BETANIA
V 

23 2 5 23 2 -1 23 2 -3 23 2 0 23 2 -2 23 2 0 23 2 -3 23 2 0 23 2 -1 

NRTA. D PILAR
V 

23 2 0 23 2 0 28 2 -3 23 2 -4 23 2 0 23 2 1 24 2 0 23 2 -1 25 2 0 

SAFA
V 

23 2 1 23 2 -2 23 2 -2 27 2 -5 23 2 0 23 2 -2 23 2 -3 23 2 -2 28 2 -3 

SAMC
V 46 4 -1 46 4 1 46 4 -1  46 4 -3 46 4 -1 46 4 -3  46 4 -1 46 4 0 46 4 -4 

STA EULÀLIA
V
  23 2 0 23 2 -1 23 2 -1 23 2 -1 23 2 -2 23 2 0 23 2 1 23 2 2 23 2 -2 

 



 

 
 

Generalitat de Catalunya 
Departament d’Ensenyament 
Serveis Territorials  
al Baix Llobregat  
Inspecció d’Educació 

VACANTS EDUCACIÓ SECUNDÀRIA OBLIGATÒRIA  

30 setembre 2016 

 
CENTRE 1r ESO 2n ESO 3r ESO 4t ESO 

 Places Vacants Places Vacants Places Vacants Places Vacants 
INS DE CORNELLÀ  60 12 60 13 0 - 0 - 
INS ESTEVE TERRADAS 120 -6 120 -11 140 4 120 -7 
INS FRANCESC MACIÀ 120 -2 120 -8 150 0 120 -2 
INS JOAN MIRÓ 90 0 90 0 90 0 90 5 
INS Mª AURÈLIA CAPMANY 90 -8 90 3 90 -1 90 -1 
INS MARTÍ I POL 120 -2 120 1 120 -24 120 7 
EL PILAR 30 0 30 -1 30 0 30 0 
SAGRADA FAMÍLIA 30 0 30 0 30 4 30 6 
SANT ANTONI Mª CLARET 60 -1 60 -2 60 -1 60 6 
SANTA EULÀLIA 30 -2 30 1 30 -2 30 1 
 

ANNEX 3


